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JÁGR SE CHYSTÁ HRÁT,
RÁD BY I DÁVAL GÓLY
PADESÁTILETÝ MAJITEL KLADNA ZAČÁTEK SEZONY NESTIHNE STRANA 16

Svátek slaví: Kristián

inzerce

Nazí hrdinové
Brněnští strážníci řešili
poněkud kuriózní případ.
Oblečený mladík ukradl
z nudistické pláže kolo,
čehož si všimla i skupinka
nudistů a nenechavého
zloděje chytila. STRANA 8

Letci budou
dvacetiletí
V pražských Letňanech se
chystá velká sláva. Tamní
hokejový klub jubileum
oslaví zápasem, na který
dorazí i čeští hráči z NHL.
Jeden z týmů, které sehrají
exhibiční zápas, povede
neslavnější odchovanec
klubu Jakub Vrána. STRANA 13Křehká krása. V Jablonci nad Nisou včera začala čtyřdenní výstava bižuterie, skla, ozdobnických výrobků a vánočních ozdob. ČTK

Školáci plavou méně,
může za to pandemie
Covidová opatření. Silně se podepsala na plaveckých kurzech. Strmý pád. V září 2019 chodila do bazénů
skoro půlka žáků prvního stupně, loni jen 13 procent. Náklady. Hradí je školy z peněz provozovatelů STRANA 2
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České děti se pře-
staly kvůli pande-
mii učit vodním
dovednostem, fran-
couzské objevily
radost z rybolovu.

Za poslední dva roky výraz-
ně poklesla účast na plavec-
kých kurzech v základních
školách.
Zájem o školní plavání

ubyl zřejmě v důsledku vy-
puknutí epidemie covidu-19,
kvůli které byly kromě ji-
ných zařízení a služeb něko-
lik měsíců zavřené také bazé-
ny nebo se do nich mohlo
chodit jen při dodržování
přísných protiepidemických
opatření.
Zatímco ještě v září

2019 chodilo na plavání ko-
lem 46 procent žáků prvního
stupně, což je téměř 260 tisíc
dětí, po vypuknutí celosvěto-
vé pandemie začal jejich po-
čet klesat.
V roce 2020 se kurzů plavá-

ní účastnilo asi 36 procent
školou povinných, loni se je-
jich počet snížil na třináct
procent.

Na plavání s testem
a nesdružovat se
Na začátku uplynulého

školního roku platila pro ná-
vštěvu bazénu podmínka
předložení negativního testu
na covid-19 či dokladu o očko-

vání proti nemoci nebo o je-
jím prodělání.
Pro plavecké kurzy základ-

ních škol pak vláda v polovi-
ně září schválila výjimku.
Děti z jedné školymohly cho-
dit na plavání společně i bez
testů, u bazénu se ale nesmě-
ly potkávat se školáky z ji-
ných ústavů.
Plavecké školy a provozova-

telé bazénů museli těmto na-
řízením přizpůsobit své roz-
vrhy a organizaci v šatnách.
Ministerstvo školství při-

tomdoporučovalo, aby se ško-
ly pokusily svým žákům na-
hradit také hodiny plavání,
o které žáci přišli v přede-
šlém období.

Plavání je pro první
stupeň povinné
Děti mezi první a pátou tří-

dou mají absolvovat aspoň
40 hodin, o způsobu zařazení
plavání do ročníků a rozvrhů
rozhodují ředitelé jednotli-
vých škol.
Ve výjimečných případech,

například při nedostupnosti
bazénu, může základní škola
plavání přesunout i do vyš-
ších ročníků nebo ho z výuky
vyřadit.
Před rokem 2017 byla vý-

uka plavání dobrovolná, ale
podle České školní inspekce
se do ní přesto zapojovalo při-
bližně 95 procent základních
škol. Zavedení povinného pla-

vání se dlouho odkládalo
hlavně z důvodu jeho financo-
vání.
Platy instruktorů a proná-

jem bazénu se sice již dříve
hradily z veřejných rozpočtů,
ale placení dopravy zůstávalo
na rodičích.
Po zavedení povinného

školního plavání se doprava
začala hradit s pomocí peněz
z ministerstva. Náklady na
provoz bazénu hradí školy
z příspěvku na provoz od
svých zřizovatelů.
Návrat školáků do bazénů

bude během podzimu záviset
také na tom, jak výrazně se
na chodu společnosti projeví
očekávaná vlna covidu.

Malí Francouzi se vracejí
k řekám
Na letní tábory nejezdí je-

nom české děti, týdny bez ro-
dičů si tímto způsobem
o prázdninách užívají i ty
francouzské. Často si vybírají
sportovní programy prázdni-
nových kempů, jako je tenis,
fotbal, surfování nebo jízda
na koni. Letos však mnohé
z nich využívají dvouměsíční
prázdniny k tomu, aby se se-
známily se sportem, který
byl dlouho spojován s muži
středního věku – s rybařením
(více v boxu). „Děti touží obje-
vit něco konkrétního a zdra-
vého,“ raduje se učitel rybaře-
ní Gaël Olivier. ČTK

Zájem o plavecké kurzy ubyl,
školáci se do bazénů nehrnou

Noční bojovka
Rozsáhlým policejním
pátráním skončila v noci
na čtvrtek stezka odvahy,
kterou pro zúčastněné
děti připravili organizáto-
ři letního tábora na Jese-
nicku. Při noční bojovce,
která patří k tradičnímu
táborovému programu, se
ztratily tři dívky, které
z vytyčené cesty odbočily
a šly opačným směrem. Po-
dle mluvčí policie Marie
Šafářové policisté všechny
tábornice našli po půlnoci
na hlavní silnici mezi
Ramzovou a Horní Lipo-
vou. Z neplánovaného dob-
rodružství vyvázla zatoula-
ná děvčata bez úhony,
byla pouze vystrašená. Po-
licejní hlídka je odvezla
zpět do tábora a předala
táborovým vedoucím.

Nabité hody
Ode dneška do neděle za-
vládne v Přerově tradiční
veselí. Dvacátý ročník Pře-
rovských svatovavřinec-
kých hodů se bude konat
na náměstí T. G. Masary-
ka. Návštěvníci se mohou
potěšit výstavou fotografií
Jindřicha Štreita s názvem
Lidé Přerova, koncerty či
historickým průvodem.
Páteční koncertní pro-
gram zahájí v 17 hodin
Speciál Věry Špinarové,
následně zahraje rocková
legenda Kern a Petr Kolář.
Sobotní veselí rozproudí
už v 10 hodin kapela Šedi-
váci, vystoupí také Mňága
a Žďorp a další interpreti.
Chybět nebude ani dobo-
vý jarmark a tradiční ho-
dová mše svatá v kostele
svatého Vavřince. FČTK

Úřad obnoví soutěsky
Po ukončení hasebních prací se bude radnice Hřenska
věnovat obnově soutěsek, jejichž provoz je jedním z hlav-
ních příjmů obce. Ve špatném stavu je plavební dráha,
budovy i lodičky by měly být v pořádku. Dalším úkolem,
který bude ležet částečně na bedrech radnice, bude
zpřístupnit obec jejím obyvatelům. Ti se museli evakuo-
vat z Hřenska i jeho částí Mezné a Mezní Louky. Návrat
místních nebude možný, dokud se po komunikaci v obci
budou pohybovat hasiči. Těm se zatím podařilo snížit
plochu požáru v Českém Švýcarsku na 443 hektarů. ČTK

Krátce

Francouzské děti se po pande-
mických omezeních začaly vě-
novat rybolovu. Chtějí trávit
více času v přírodě i se pochlu-
bit úlovkem na Instagramu.

● Francouzské rybářské svazy
hlásí v posledních měsících
prudký nárůst zájmu teenage-
rů a mladších dětí. Prodej
dětských rybářských licencí
vzrostl až o 60 procent.

● Licence pro děti obvykle stojí
méně než 20 eur ročně (zhru-
ba 500 korun), zatímco u do-
spělých je to přibližně 80 eur
(zhruba 2000 korun).

● V roce 2020 mělo ve Francii
rybářské povolenky přes 1,4 mi-

lionu lidí, z toho téměř 193 ti-
síc dětí do 12 let a zhruba
130 tisíc osob od 12 do 18 let.

● Převážnou většinu nových
adeptů tvoří chlapci.

● Rybářské tábory a kurzy pro
mládež do 18 let zažívají
boom. Budoucí rybáři mohou
například jet na sedm dní lo-
vit pstruhy do Alp nebo zažít
týden muškaření.

● Děti většinou trénují chytání
a pouštění.

● Na tento trend reagují i gym-
názia, která začala rybaření
zařazovat do učebních osnov
k maturitním zkouškám. ČTK

Školáci se kvůli covidu z bazénů vytratili. MFD

Rybaření se vrací s novou generací

inzerce



www.metro.cz DOMOV pátek 5. srpna 2022 03

Tak klikni hned na Mironet.cz

Na grafické práce i k hraní her!

SAMSUNG GALAXY TAB S8+
II 128GB interní paměť
II 12.4” AMOLED displej 2800 x 1752
II 8jádrový procesor 3.0GHz
II Dotykové pero součástí balení

18.990,-

Jamboree. Praha hostí skauty z 23 zemí, k vidění bude průvod v krojích
V Praze probíhá skautské setkání jamboree. „Účastní se ho asi tisícovka mladých členů této organizace z 23 zemí,“ řekla mluvčí Junáka - českého skauta
Barbora Trojak. Účastníky akce, kterými jsou skauti ve věku 14 až 17 let, v úterý na Výstavišti přivítali zástupci vedení organizace v čele se starostou
Josefem Výprachtickým. Dále na ně čekal koncert českého hudebníka DJ Ventolina. V těchto dnech jsou na programu sportovní, kulturní a vzdělávací
programy, součástí jamboree bude i průvod v krojích ulicemi hlavního města. Patnáctý ročník Středoevropského jamboree se koná v Praze do 12. srpna.
„Cílem setkání dospívajících skautek a skautů ze zemí střední Evropy i dalších regionů je hlavně seznámit se, poznat nové přátele a kulturu a skauting
v jiných zemích. Skauti a skautky si tak z jamboree odnášejí inspiraci pro pořádání vlastních akcí, nové vědomosti a spoustu zážitků,“ řekla Trojak. ČTK

inzerce
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Andulky vlnkované by se pa-
trně daly označit za nejzná-
mější papoušky na světě.
Vždyť lidé po celé planetě je
v mnoha barevných muta-
cích chovají už více než půl
druhého století.
Mnohem vzácněji jsou pak

v lidské péči k nalezení divo-
ké andulky – vždy žlutozele-
né a navíc výrazně menší než
jejich vyšlechtěné příbuzné.
Zoo Praha se navíc pyšní an-
dulkami z původní austral-
ské linie, což je výsadou pou-
ze dvou evropských zoo. Haš-
teření bezmála šedesátihlavé-
ho hejna mohou návštěvníci
pozorovat v jedné z voliér ex-
pozičního celku Darwinův
kráter.

Napište e-mail
radní, vyzývají
autoři petice.

„My máme silný refrén jak
hovado,“ zpívají v jedné ze
svých písní Horkýže slíže.
Rocková kapela ze Slovenska
vystoupí za několik dní v bý-
valých branických ledárnách
v Praze 4. Ne každý se ale na
vystoupení těší. Třeba někte-
ří obyvatelé Braníka, Barran-
dova nebo Hodkoviček si už
druhou letní sezonu na hluk
z koncertů u Vltavy stěžují.
V červnu seměsto s pořada-

teli festivalu Ledárny Open
Air dohodlo na dodržovaní
několika pravidel. Radní
Hana Kordová Marvanová na-
příklad po pořadatelích chtě-
la, ať omezí maximální hlasi-
tost koncertů nebo délku vy-
stoupení. V červenci se v le-
dárnách koncerty nekonaly.
Celá kauza tak trochu spala.
V srpnu se ale muzika na
břeh Vltavy vrátila. A ozvaly
se místní, že hlasitost úterní-
ho koncertu opět vzrostla
k té před zmiňovanou
dohodou.

Dva dny před prvním srp-
novým koncertem odeslala
iniciativa Hluk z Prahy 4
svým členům žádost, ve kte-
rém vyzývá, ať lidé napíší rad-
ní Kordové Marvanové e-mail
v případě, že je bude koncert
rušit. „Podle stížností určuje
míru rušení a podle toho věc
(ne)řeší,“ stojí mimo jiné ve
výzvě iniciativy. Ta proti hlu-
ku z koncertů vytvořila už
loni petici, kterou podepsaly
stovky lidí.
Deník Metro oslovil i pří-

mo radní. Ta hlasy, které tvr-
dí, že úterní koncert opět du-
něl nad rámec dohody, také
zaznamenala. „Celkemmi od
úterý přišlo e-mailem pět
stížností,“ uvedla Kordová
Marvanová.
Podle ní komunikace měs-

ta s pořadateli festivalu roz-
hodně neskončila. „Od firmy,
která měřila hluk přímo
vmístě koncertu, mám infor-
mace, že hlasitost v úterý ne-
překročila smluvenou mez.
Hluk se ale měřil ještě na dal-
ších pěti místech v okolí.
Data z nich nám zmiňovaná
firma dodá v pondělí. V sobo-
tu se v bývalých ledárnách
koná další koncert, takže bu-
deme mít zprávu o hlasitosti

hned ze dvou akcí,“ upřesni-
la radní.
Data z měření z dalších

koncertů by pak měla firma
dodávat hned druhý den.
„Pořadatelé festivalu vědí, že
pokud by porušili dohodu
a hluk by překročil domlu-
venou hranici, tak to budeme
na magistrátu řešit,“ avizuje
radní. Už včera Kordová
Marvanová podle svých
slov pořadatele kontaktovala
a upozornila je, že úterní kon-
cert opět doprovázely stížnos-
ti na hluk. MAREK HÝŘ

Autor fotografie

Petr
Hamerník
Zoo Praha

Oprava stropní desky na Flo-
renci zastaví provoz linky C
pražského metra mezi Vltav-
skou a Hlavním nádražím.
Metro tam nepojede zítra
a v neděli. Podnik uzavřel sta-
nici kvůli opravě letos už ně-
kolikrát a další výluky ještě
budou následovat.
Dopravní podnik v uplynu-

lých týdnech už odstranil de-
vět starých nosníků z celko-
vých 131, které nahradil za
zcela nové. Nosníky společně
s monolitickou betonovou
deskou pod křižovatkou ulic
Křižíkova a Ke Štvanici tvoří
současný strop nad vestibu-
lem stanice metra. V nyní od-
kryté části stanice dělníci po-

stupně opravují betonové
konstrukce, demontují pů-
vodní ložiska a geodeticky vy-
měřují polohy pro nová ložis-
ka a nosníky. „O tomto víken-
du budou práce pokračovat
v demontáži starých přede-
pjatých nosníků. Celkem jich
bude devět, kdy každý z nich
váží až 28 tun. Během mani-
pulace s nimi bude proto kvů-
li bezpečnosti o tomto víken-
du přerušen provoz metra na
lince C v úseku Hlavní nádra-
ží – Vltavská,“ uvedla mluvčí
dopravního podniku Aneta
Řehková. Stanice metra B
bude v provozu, avšak pří-
stupná bude pouze přes
vstup v Sokolovské ulici. ČTK

Vyzkouší si technologie
V Dolních Břežanech u Prahy vznikne inovační centrum,
pomůže malým a středním podnikům i státní správě.
Nové technologie si v něm instituce budou moci nejdříve
vyzkoušet, aby prověřily, jejich funkčnost a přínos. Stav-
ba začala oficiálně včera, objekt by měl být hotový za
rok. Centrum nazvané Brain 4 Industry bude fungovat
pod vedením Fyzikálního ústavu Akademie věd. Pracovat
by zde mělo přibližně 30 lidí. Investice do projektu dosáh-
ne zhruba 100 milionů korun, z toho 75 milionů korun
bude z evropských dotací. Jeho cílem je spolupráce aka-
demické i soukromé sféry, ze které získají všechny zúčast-
něné strany. FYZIKÁLNÍ ÚSTAV AV

Na divoko

Zvýšil se opět
hluk z koncertů?

Filmy i pub quiz
Festival Mezipatra připra-
vil pro akci o životě leseb,
gayů, bisexuálů či transli-
dí (LGBT+) Prague Pride
od 8. do 11. srpna v Kasár-
nách Karlín doprovodný
program. Pod názvem
Identita zde queer filmo-
vý festival během pěti
dnů nabídne vědomostní
týmovou hru pub quiz,
projekci současných

queer snímků, debaty
o asexualitě a LGBT+
komunitách na Blízkém
východě nebo workshop
o sexuální výchově. Do-
provodný program je zdar-
ma, na filmy zájemci za-
platí dobrovolné vstupné.
Festival Prague Pride se
v minulých dvou letech
kvůli covidové epidemii
nekonal. Dvanáctý ročník
přehlídky nabídne kolem
150 akcí. ČTK

Další výzva

Iniciativa Hluk z Prahy 4 vy-
tvořila v červnu další petici.

● „Kvůli novele zákona
o ochraně veřejného zdraví
z roku 2015 byla regulace
venkovní hudební produkce
z tohoto zákona vyjmuta.
Hygienické stanice již nekon-
trolují zdroj mnohdy velmi
obtěžujícího hluku. To způ-
sobilo boom různých hudeb-
ních festivalů,“ stojí mimo
jiné v petici, která žádá změ-
nu legislativy.

Demontáž. Omezí
o víkendu metro

Krátce



7 ROČNÍ ÚROK

%
Koncern e-Finance, a.s. nabízí dluhopisy zajištěné zástavním
právem na celém exkluzivním areálu Zámku Račice čítající
pozemky o výměře přes 50 000 m2, nemovitosti a samotný
Zámek Račice. Celé portfolio investic najdete na našich
stránkách www.e-finance.eu.

DVOULETÉ ZAJIŠTĚNÉ DLUHOPISY E-FINANCE

Investice od 50 000 Kč
Roční úrok 7 %
Úrok vyplácen jednou ročně
Možnost předčasného splacení
Dvouleté dluhopisy

ČNB schvaluje prospekt dluhopisů pouze z hlediska toho, že splňuje normy, které ukládá nařízení (EU) 2017/1129. Konečné podmínky a prospekt dluhopisů schválený
ČNB naleznete na www.e-finance.cz/dluhopisy-informace.

Objednání: www.e-finance.eu,  +420 515 555 555

Skupina e-Finance více jak 20 let investuje do nemovitostí
v atraktivních lokalitách České republiky. Díky tomu disponuje
stabilním portfoliem, zejména nájemních nemovitostí, v hodnotě
přesahující 1 miliardu korun. Portfolio investic najdete na
www.e-finance.eu.

TŘÍLETÉ DLUHOPISY SKUPINY E-FINANCE

Investice od 50 000 Kč
Roční úrok 8 %
Úrok vyplácen jednou ročně
Možnost předčasného splacení
Tříleté dluhopisy

Nestavíme vzdušné zámky,
stavíme a vlastníme
skutečné nemovitosti více jak 20 let

Zastavovaný areál Zámku Račice o rozloze přes 50.000 m2

ROČNÍ ÚROK

%8
Investice roku 2021

na Vyškovsku
ZámekRacice

Dopřejte si cenově výhodnou dovolenou
v malebné přírodě na hranici Moravské-
ho Krasu a Drahanské vrchoviny, pouhých
30 km od Brna a 10 km od Vyškova.

Zveme Vás na

30 km od Brna

SEZÓNA ZAHÁJENA!

NABÍZÍME UBYTOVÁNÍ turistického
typu přímo na zámku nebo luxusní
apartmány a pokoje v předzámčí.

Od
960 Kč
pokoj/noc

Račice 1. Račice - Pístovice
+420 515 555 549, info@zamekracice.cz
www.zamekracice.cz EFI Zámek Račice

člen e-Finance Group

DOVOLENÁ V NETRADIČNÍM
ZÁMECKÉM PROSTŘEDÍ

...................................................................................................................................................................................
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Práce bez kabelů
a ještě ekologicky.
V domácnostech se
prosazují udržitel-
né trendy.

Mezi ekologickými trendy vy-
niká jeden, který si pomalu
ale jistě získává oblibu velké
části veřejnosti. Akumuláto-
rový pohon se totiž stále více
prosazuje nejen v dopravě či
developmentu, ale také mezi
stroji k úpravě zahrad, k opra-
vám v domácnosti i úklidu.
A to jak v hobby oblasti, tak
u profesionálních řad.
Tahounem využití baterií

v blízké budoucnosti bude in-
ternet věcí a roboti. Význam-
ným faktorem, který aktuál-
ně tlačí poptávku po bate-
riích nahoru, je růst ceny
energií a větší využívání alter-
nativních zdrojů.

Chytré domácnosti
budou na dálku
Důležitým segmentem, kte-

rý si již dnes žádá mnoho ba-
terií a v blízké budoucnosti
bude potřebovatmnohomen-
ších a účinnějších variant, je
internet věcí. „Internet věcí
počítá s budoucností, kde
jsou všechny fyzické objekty
propojeny a vyměňují si data
s jinými zařízeními a systé-
my přes internet,“ říká Jaro-
slav Blažek, regionální ředi-
tel pro technologickou strate-
gii a poradenství společnosti
Accenture.
Spolehlivost takových zaří-

zení zajistí baterie, buď v rám-
ci každého zařízení, nebo na
úrovni mikrosítě, případně
v kombinaci obou. A pak ro-

botizace – roboti se jako ná-
stroje, které odlehčí od tri-
viálních a nebezpečných úko-
nů, nutně vyvinou a rozšíří
do všech odvětví lidské čin-
nosti. Budoucí roboti budou
stále mobilnější.

Sám si energii vyrobí,
sám ji spotřebuje
Bez baterií se již dnes ne-

obejdeme ani v moderních
budovách, které využívají al-
ternativní zdroje energie.
Dnešní domy a kancelářské
budovy stále častěji využívají
akumulace energie, a to jak
tepla, chladu, tak energie
elektrické. Elektrickou ener-
gii si pak často budova sama
vyrábí. Trend proniká jak do
podnikatelského prostředí,
tak do běžného bydlení.

Přestože tato vyrobená
elektrická energie není
schopna ve většině případů
zcela pokrýt spotřebu budo-
vy, objevují se zde poměrně
dobré důvody pro instalaci zá-
sobníků elektrické energie.
„Současný koncept energe-

ticky úsporné budovy počítá
s využitím alternativních
zdrojů, především solárních
a geotermálních, je tedy po-
třeba přemýšlet i o tom, jak
optimálně energii uchová-
vat,“ říká Jiří Vágner z SSI
Energy.
Bateriová úložiště jsou stá-

le častěji součástí kancelář-
ských a průmyslových kom-
plexů, pořizují si je i lidé do
rodinných domů. Energie zís-
kaná z alternativních zdrojů
slouží nejen k přímé spotře-

bě, vytápění či klimatizování
prostor, ale uchovává se
i k vyrovnávání energetic-
kých špiček, nabíjení elek-
troaut i domácích spotřebičů
na pohon akumulátory.

Bateriový pohon v profi
i hobby segmentu
Právě akumulátorový po-

hon se stále více prosazuje
mezi stroji k úpravě zahrad,
k opravám v domácnosti
i úklidu. A to jak mezi těmi
pro hobby použití, tak mezi
profi vybavením. Lidé i firmy
si tento pohon vybírají stále
častěji, a to z důvodů ekolo-
gie, ale také flexibility a tiché-
ho, úsporného provozu.
U profesionálních přístro-

jů, které musejí vydržet větší
zátěž, je důležitým aspektem

výdrž a odolnost baterií. „Na-
příklad naše profesionální
řady jsou vybaveny baterie-
mi, které jsou odolné proti
nárazu, vodotěsné, mimořád-
ně výkonné a až o padesát
procent rychleji nabité než li-
thium-iontové baterie běžně
dostupné na trhu. Jsou vzá-
jemně kompatibilní, takže
jednu baterii lze využít v celé
řadě přístrojů,“ vysvětluje
Lukáš Rom ze společnosti
Kärcher.
Nabízejí i některá vylepše-

ní, která usnadňují jejich kaž-
dodenní používání. Jsou vyba-
vené přehledným LCD disple-
jem a technologií reálného
času. Díky tomu je vždy vidět
zbývající provozní doba a ak-
tuální kapacita baterie v pro-
centech. PH

Počítejte, vyplatí se

57
Tolik procent českých domác-
ností jede takzvaně „bajvo-
ko“. Nemá žádný, ani přibliž-
ný rozpočet, za co bude utrá-
cet. Nesleduje výdaje za pro-
voz bytu či domu. Spoléhá na
to, že to „nějak vyjde“. Ke sle-
dování výdajů lze přitom využí-
vat nejrůznější mobilní aplika-
ce. Umožní zapisovat příjmy
a výdaje, vytvářet finanční pře-
hledy nebo sestavit rozpočet.

6
Dříve se hovořilo o třech mě-
sících. Nyní doporučují finan-
ční experti, aby měla domác-
nost k dispozici alespoň šest
měsíčních platů.

Nesvítí
zbytečně?
Dávné heslo, s dodatkem
zbytečně, které vyzývalo
v práci i z televizních obra-
zovek, se nepřímo vrací.
Průměrná česká domác-
nost má doma 14 světel-
ných zdrojů, přičemž
83 procent z nich je úspor-
ných. V největší míře to
jsou LED žárovky. Jejichž
počet se dynamicky zvyšu-
je. Nákupy zářivek naopak
klesají. Alespoň jednu sta-
rou wolframovou žárovku
má doma 39 procent čes-
kých domácností. MAFRA

Čerpejte
vřetenem
Jak se dobrat pitné vody,
když jsou podzemní záso-
by ohrožované suchem?
Pro čerpání vody z kopa-
ných a vrtaných studní
můžete například použít
odstředivé nebo vřeteno-
vé čerpadlo. Hlavní výho-
dou vřetenového čerpadla
je jeho schopnost čerpat
vodu i z velkých hloubek
s velkým převýšením.
Takové čerpadlo si poradí
i s několika desítkami me-
trů hloubky.

Máme víc
úsporných domů
V Česku se loni postavilo
asi 18 tisíc nových rodin-
ných domů. Drtivá větši-
na splňuje přísné energe-
tické standardy. Nejvíce
z nich, téměř 70 procent,
se podle škály energetické
náročnosti staví v třídě B
„velmi úsporný“. Dalších
devět procent je dokonce
v kategorii A „mimořádně
úsporný“. V roce 2010 při-
tom drtivou většinu tvoři-
ly rodinné domy v katego-
rii C „úsporný“. MET

Energii si můžete doma sami
vyrobit a také spotřebovávat

V Česku jsou už domy, které fungují jen na vlastní zdroje energií. MAFRA

Krátce



Šetrně pečuji
i o svou domácnost

Moje dm-app

nyní
stáhnout

i o svou     domácnosti o svou     domácnost

proti vápenatým
usazeninám
a močovému
kameni

s jablečnou vůní

Denkmit
nature
přípravek
na mytí nádobí
500 ml

2790
5,58 Kč za 100 ml

DLOUHODOBÁCENA

od 01.07.2021 27,90Kč

Kč

Denkmit
octový čistič
1 l

1990
1,99 Kč za 100 ml

DLOUHODOBÁCENA

od 11.05.2022 19,90Kč

Kč

Denkmit
nature
WC čistič
750 ml

2490
3,32 Kč za 100 ml

DLOUHODOBÁCENA

od 01.07.2021 24,90Kč

Kč

Denkmit
nature
Pro Climate
prací gel na barevné prádlo
33 PD

109
3,30 Kč za 1 prací dávku

DLOUHODOBÁCENA

od 17.04.2021 109Kč

Kč

Denkmit
nature
univerzální prací gel
23 PD

8490
3,69 Kč za 1 prací dávku

DLOUHODOBÁCENA

od 08.04.2022 84,90Kč

Kč
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Zloděje kola
dopadli milovníci
slunění bez plavek.

Krást se nevyplácí a už vůbec
ne na nudistické pláži. Pře-
svědčil se o tom mladý muž,
který se v úterý pokusil vy-
užít situace u Brněnské pře-
hrady.

Zákeřný loupežník
Zatímco jednu návštěvnici

nudapláže ukolébaly horké
sluneční paprsky ke spánku
na dece, proplížil se kolem ní
zloděj s úmyslem ukrást
kolo, které měla opřené
o keř. Oblečený lapka však po-
zornosti příležících nudistů
neunikl.

„Jedna z rekreantek spoko-
jeně usnula na dece, když ji
probudil křik ostatních, že jí
někdo krade kolo opřené
o blízký keř. Ohlédla se
a opravdu uvidělamladíka pr-
chajícího s jejím bicyklem
v hodnotě přibližně třiceti ti-
síc korun,“ popisuje mluvčí
brněnských strážníků Jakub
Ghanem.

Scéna jako z komedie
o francouzských četnících
Za nenechavcem okamžitě

vyběhl celý houf nudistů.
Šestadvacetiletý zloděj však
udělal chybu – k úniku si vy-
bral cestu vedoucí do kopce.
„Po pár metrech tedy podle

svědků kolo odhodil a běžel
k bufetu, kde ho skupina pro-
následovatelů dopadla,“ po-
kračuje Ghanem.

Jeden z přihlížejících zavo-
lal na linku 156, aby ohlásil
konflikt větší skupiny lidí.
Mladík se mezitím ukryl pod
deskou stolu, kolem něhož si
až do příjezdu hlídky měst-
ské policie posedali rozzlobe-
ní návštěvníci pláže, aby zlo-
děj nemohl uprchnout. Přivo-
laní strážníci si proto po pří-
jezdu mohli připadat jako ve
francouzské komedii Četník
ze Saint Tropez.
Poznat dotyčného nebylo

pro policisty nijak složité.
Kromě toho, že ho ostatní ne-
ustále hlídali, byl mezi nimi
jediný oblečený.
S ohledem na hodnotu

ukradeného kola předali
strážníci pachatele státním
policistům jako podezřelého
z trestného činu a hrozí mu
vězení. MET a iDNES.CZ

Slunce, Měsíc, Mars i Země
Nafouknutím desetimetrových modelů Slunce, Měsíce,
Marsu a Země pokračuje v parku Kraví hora Festival pla-
net, který pořádají multimediální architekti z kreativního
studia Visualove a Hvězdárna a planetárium Brno. Mode-
ly planet nafouknou zaměstnanci hvězdárny každý den.
„Vystavené budou v parku za příznivého počasí vždy od
14.00 do 23.30,“ řekl ředitel hvězdárny Jiří Dušek. ČTK

Prudké ochlazení
Během dnešního odpoled-
ne a v noci se v Česku
ojediněle objeví silné bouř-
ky s přívalovým deštěm.
Teploty budou během dne
ještě vysoké, mohou se
vyšplhat nad tropických
30 stupňů Celsia. O víken-
du se očekává ochlazení,
na některých místech až
o deset stupňů. Přesto by
denní maxima měla zůstat
nad 25 stupni.

Češi jedí céčko
Více než dvě třetiny lidí
v Česku považují doplňky
stravy za bezpečné a kva-

litní. Za poslední rok je
užilo 97 procent lidí,
nejčastěji užívají vita-
min C. Průzkumu společ-
nosti pro Evropskou aso-
ciaci výrobců doplňků
stravy, který se uskutečnil
ve 14 zemích EU, se
v Česku zúčastnilo
1000 respondentů.

Lidoopi v novém
V Zoo Brno začali s další
etapou výstavby expozice
šimpanzů, zvětší jim záze-
mí. V pořadí třetí etapa
prací naváže na už vybu-
dovaný venkovní výběh.
Vnitřek expozice si vyžá-
dá investici za 78 milionů

korun, hotovo bude do
dvou let. „Cílem projektu
je zejména splnění poža-
davků koordinátorky
evropského záchovného
programu primátů. Nová
ubikace by měla odpoví-
dat také avizované změně
české legislativy, která
přinese přísnější pravidla
i pro chov šimpanzů,“ uve-
dl ředitel zoo Martin Ho-
vorka. Původní expoziční
prostor se téměř zdvojná-
sobí. „Díky tomu budeme
připraveni na získání
chovné skupiny a věřím,
že expozice bude patřit
k nejatraktivnějším mís-
tům celé zahrady,“ dopl-
nil Hovorka. ČTK

Brněnští nudisté
nudu nezažívají

Policie ve středu zasahovala
v rodinném domě v Rožnově
pod Radhoštěm, kde devěta-
čtyřicetiletý muž zastřelil
svou pětatřicetiletou družku
a své dvě děti. Poté zbraň ob-
rátil proti sobě. Použil
k tomu legálně drženou sou-
kromou zbraň, nikoli zbraň
služební.
Pachatel působil jako stráž-

ník ve Valašském Meziříčí na
Vsetínsku. Policie případ
předběžně kvalifikovala jako
trojnásobnou vraždu.
„Vzhledem k tomu, že po-

dezřelý je mrtvý, není v sou-

časné době stíhána žádná oso-
ba,“ oznámila mluvčí krajské
policie Simona Kyšnerová.
Neštěstí se stalo v klidné lo-

kalitě s rodinnými domy. Čin
policii oznámili ve středu ko-
lem desáté hodiny rodinní
příslušníci, kteří našli těla.
Děti, děvčátka, byly ve věku
čtyři a šest let.
Na místě činu byli do veče-

ra krajští kriminalisté, soud-
ní lékaři a specialisté z odbo-
ru kriminalistické techniky
a expertiz Brno. Přítomna
byla také Generální inspekce
bezpečnostních sborů. ČTK

ALENA
ANTALOVÁ
„Moje děti řešily, proč mi v Četnických
humoreskách Libuška Šafránková
přebrala Arazíma.“

PRÁVĚ
VYCHÁZÍ

každý pátek ZDARMA
TÝDENÍK

KrátceVražda. Použil
soukromou zbraň

inzerce
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V devadesátých letech
prchali obyvatelé měst
za jejich hranice. Poze-
mek a novostavba vyšly
levněji než městský byt.
Kam se ale vydat pro
nové bydlení teď?

Petr se stěhoval do nového panelové-
ho družstevního bytu čtyři plus jed-
na na pražských Hájích v roce 1995.
Zaplatil osm set tisíc korun.

Kde jsou ty doby, kdy to ještě
kolem Prahy bylo „lidské“
„Původní cena byla v roce 1991 po-

loviční, pak ale došlo k liberalizaci
cen, družstvo muselo ceny navýšit
a ze čtyř set tisíc byl dvojnásobek,“
vzpomíná Petr. Aby nemusel rozesta-
věný byt prodávat,musela rodina šet-
řit na všem, navíc si jako technik na-
šel i víkendové brigády, něco půjčil
i bratr. „Tehdy jsme si říkali, jestli by
nebylo levnější pořídit někde v Říča-
nech nebo kolem Průhonic pozemek
a postavit si něco vlastníma rukama,
ceny byly v polovině devadesátých
let ještě lidské,“ říká s ironickým
úsměvem a dodává, že teď už jsou
ceny pozemků, nejen kolem hlavní-
homěsta, spíš nelidské. I proto už ne-
lituje. Jeho byt má nyní cenu asi

osmi milionů a asi by neměl ani na
stavební pozemek na dohled vyhláše-
ného polského dolu Turów.

Všimla si toho i Evropa
Eurostat zaznamenal ve svých loň-

ských statistikách dokonce o něco
vyšší růst českých stavebních pozem-
ků, než uvádějí české zdroje. „Ceny
nemovitostí narostly v Česku o více
než čtvrtinu, což bylo nejvíce ze
všech zemí Evropské unie,“ uvádějí
zdroje Eurostatu. V evropské sedma-
dvacítce představovalo navýšení cen
„jen“ deset procent.
V Česku vede s cenou parcel Praha.

Tady stojí metr čtvereční až 25 tisíc
korun. Kolem Prahy a do vzdálenosti
třiceti až čtyřiceti kilometrů se ceny
pohybují od pěti (ty nejvzdálenější)
do dvaceti tisíc korun za metr. Nevel-
ký pozemek na rodinný dům tak
může v nejlevnější variantě vyjít na
čtyři miliony. Před třiceti lety by za
tuto cenu byly v Praze čtyři velké pa-
nelové byty v novostavbě. Ani součas-
ná krize na vývoji nic nezmění.
Od roku 2010 stouply ceny staveb-

ních parcel v Česku na podstatně víc
než dvojnásobek, a to o 140,9 procen-
ta. „Pozemky na začátku roku 2022
meziročně zdražily o víc než 23 pro-
cent, mezičtvrtletně jejich cena rost-
la o 5,6 procenta,“ připomíná Jiří
Feix, předseda představenstva Hypo-
teční banky a také ČSOB Stavební
spořitelny. PAVEL HRABICA

Pozemky i stavby jsou nyní pro mnohé už ve sféře cenové sci-fi. METRO

inzerce

Kdo postavil
dříve, ten si
nyní výská

Patnáct let nejezte

Na vlastní bydlení potřebují Češi
v průměru více než 15 ročních platů.
Jsme 21. v Evropě.

● A to za předpokladu, že by neutráce-
li už za nic dalšího.

● Dánům stačí nejíst, nepít a neutrá-
cet za věci jen 6,6 roku.

Skok o čtvrtinu

23
Ceny stavebních parcel vzrostly za po-
slední rok v celém Česku průměrně
o 23,7 procenta. Je to průměr za celou
republiku. Nejvíc to pocítili zájemci
v hlavním městě a jeho okolí. Pozem-
ky dlouhodobě narážejí i na limity
spojené se starými územními plány.
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Ukrajinská města
se drží i díky
šikovným rukám
ostřílených
řemeslníků.

Než na Ukrajinu vpadli Ruso-
vé, byl Anton Zajika majite-
lem rodinného podniku pro-
dávajícího kovový nábytek zá-
možným evropským klien-
tům. Nyní Zajika ve svém rod-
némměstě Sumy vyrábí proti-
tankové barikády na ochranu
dobrovolnických jednotek
a kovová kamna vhodná do
zákopů. „Služby jeho dílny,
kde pracují čtyři zaměstnan-
ci, v prvé řadě využívají jed-
notky teritoriální obrany,“
uvádí agentura AFP, jejíž re-
portéři Zajiku navštívili.

Hrdinové nic neplatí
„V únoru, na začátku inva-

ze, ve městě už nebyla žádná
policie a málo příslušníků ar-
mády,“ vzpomíná 32letý Zaji-
ka ve svém kovářském studiu
v Sumách, které mají 260 ti-
síc obyvatel a nacházejí se
pouhých 25 kilometrů od rus-
kých hranic. „Teritoriální
obrana měla a má moje služ-
by naprosto zdarma, jsou to

přece naši spoluobčané, kteří
si vzali zbraně a zabránili ne-
příteli ve vpádu do města. Se
zbraněmi to neumím, takže
jsem jim pomohl tím, co dě-
lám nejlíp,“ podotýká otec
šestiletého chlapce a čtyřmě-
síční holčičky.

Obležené a ostřelované
Sumy, město vystavěné

v polovině 17. století kozáky,
muselo o své přežití bojovat
už od samotného začátku rus-
ké agrese proti Ukrajině. Měs-
to, které Rusovémálem doby-
li, rychle odpovědělo a šest
týdnů proti okupantům bojo-
valo v ulicích. Sumy přesto

zůstaly v obležení a denně je
zasahuje ruské ostřelování.
Přerušeno je železniční

a autobusové spojení, mosty
a silnice jsou rozdrceny na
padrť. Místní obyvatelé jsou
uvěznění a nebezpečně se jim
tenčí zásoby jídla a vody. Měs-
to celé léto opakovaně čelí
ruským vzdušným úderům.

Dárek od vlastence
Anton Zajika, který se ře-

meslu naučil od otce a provo-
zuje svou dílnu sedm let, veš-
keré své materiálové zásoby
vypotřeboval během prvního
měsíce války, kdy se na něj te-
ritoriální obrana obrátila se

žádostí o pomoc. Kovář od té
doby vyrobil přes 500 kamí-
nek – ta jsou zhotovena zma-
teriálu, který lidé najdou,
vesměs v zákopech a v kry-
tech.
Řemeslník rád vzpomíná

na dárce-vlastence, který ve
sněhu ušel šest kilometrů
s hromadou elektrod váží-
cích 20 kilogramů.
Jiní lidé otevřeli na sociální

síti Instagram peněžní sbír-
ku, díky které mohl pořídit
automobil SUV a proměnit
ho ve vojenský vůz pro dobro-
volnické jednotky. „Zabezpe-
čili jsme podvozek a takémo-
tor, zpevnili jsme přední ná-

razník, chladič a kufr a na
okna jsme připevnili kovové
pletivo,“ vypočítává Zajika.
„Pro vozy s pohonem obou
náprav máme taktéž kovo-
vou konstrukci, na kterou se
dá upevnit kulomet,“ dopl-
ňuje.
Kovář dosud proměnil de-

set aut rozličných značek,
která nyní jezdí na frontové
linii. „Nemám v úmyslu s tím
přestat. Brzy přijde zima, tak-
že předpokládám, že budeme
muset vyrobit další kamna,“
říká Zajika. „A co se týče aut,
pokud se chlapi vrátí žádat
o pomoc, vyhovíme jim,“ uza-
vírá vlastenec. HAL a ČTK

Zločin, trest a Lady Gaga
Muž, který se loni podílel na únosu psů americké zpěvač-
ky Lady Gaga, dostal u soudu v Los Angeles čtyřletý trest.
Stalo se tak ihned poté, co se dotyčný 20letý Jaylin
KeyshawnWhite přiznal ke krádeži francouzských
buldočků. Je jedním z trojice mladíků, která byla obvině-
na z únosu zvířat a postřelení Ryana Fischera, který psy
venčil – muž byl s těžkými zraněními převezen do nemoc-
nice. Lady Gaga za navrácení svých dvou psů nabídla
nálezné půl milionu dolarů, téměř 10,8 milionu korun.
Psy přivedla a o peníze se přihlásila žena, kterou později
vyšetřování spojilo se strůjci psího únosu. ČTK

Anton Zajika ve svém kovářském království TV 5

Ukrajinský prezident Volody-
myr Zelenskyj absolvoval první
rozhovor s čínským tiskem od
začátku invaze.

● Ukrajina hledá příležitost, jak
si promluvit přímo s čínským
prezidentem Si Ťin-pchingem.
Prezident Zelenskyj to zdůraz-
nil ve 40 minutovém rozhovo-
ru s novináři z listu South
China Morning Post.

● Zelenskyj také vyzval Čínu,
aby využila svého politického
a ekonomického vlivu na Rus-

ko k ukončení bojů. Rovněž
vyjádřil naději, že se Čína
spolu s dalšími zeměmi zapojí
do rekonstrukce Ukrajiny.

Marilyn
„Ležela na břiše, hlavu
měla na polštáři, ruce
podél těla. Vypadala,
jako by klidně spala,“
řekl policista Jack Clem-
mons, jeden z prvních
lidí, kteří se k mrtvé
Marilyn Monroe dostali.
Sexsymbol zemřel 4. srp-
na 1962, před šedesáti
lety. Výsledky pitvy odha-
lily, že v sobě herečka
měla smrtelnou dávku
léků proti bolesti a léků
na spaní. Důvod smrti po-
dle úmrtního listu? Sebe-
vražda. HAL

Jádro a vyděrači
Rusko svou vojenskou čin-
ností v okupované Zápo-
rožské jaderné elektrárně
usiluje o vyvolání strachu
Západu z možné jaderné
katastrofy na Ukrajině.
Patrně tím chce oslabit
odhodlání západních
zemí poskytovat Kyjevu
zbraně pro jeho chysta-
nou ofenzivu na jihu
země. Ve svém pravidel-
ném hodnocení to uvedl
americký Institut pro stu-
dium války.

Červený kohout
má děsivou sílu
Lesní požáry, které letos
v létě zuří v Evropě, sežeh-
ly druhou největší plochu
v historii, přestože region
je teprve v polovině své ty-
pické požární sezony. Uvá-
dí to zpráva výzkumného
střediska Evropské komi-
se JRC. Některé země
včetně Itálie, Španělska
a Francie stále čelí extrém-
nímu riziku dalších pla-
menů. ČTK

Krátce

Děkují statečnému kováři

Filmové studio Warner Bros
se rozhodlo, že nepředstaví
veřejnosti chystaný film
Batgirl, jenž seměl letos obje-
vit na TV službě HBO Max.
Projekt byl ukončen po in-

vestování desítekmilionů do-
larů a poté, co už byl komplet-
ně dotočen. Podle listu The
Guardian se Batgirl zařadila
mezi nejdražší zrušené filmo-
vé projekty všech dob.

Bulvární list The New York
Post, jenž o zrušení premiéry
informoval jako první, cito-
val nejmenovaný zdroj, který
mluvil o dramaticky špat-
ných ohlasech na první pro-
mítací testy.
V produkční společnosti

údajně panovaly obavy, že
promítání „příšerného“ fil-
mu by způsobilo nenapravi-
telné škody. ČTK

PROFIMEDIA

Oslovil nejlidnatější zemi světa

Film Batgirl. Propadák
za neuvěřitelné peníze

AP

PROFIMEDIA
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Do textilní továr-
ny na východě
Čech se po téměř
patnácti letech
vracejí tkalcovské
a přádelní stroje.

Žamberské muzeum starých
parních strojů a dalších histo-
rických technologií v součas-
nosti působí v tomto východo-
českém městečku v bývalé
textilní továrně Vonwiller.
Expozicimuzea si zde lze pro-
hlédnout již dvanáct let. Za-
čátky party nadšenců, která
muzeum založila, se však da-
tují ještě o nějaký ten rok do-
zadu.
„Začali jsme tehdy zachra-

ňovat starou techniku, kte-
rou jsme si pak i sami opravo-
vali a restaurovali. Když další
muzea viděla, že si stroje umí-
me sami opravit a zprovoz-
nit, začali jsme takové věci
dostávat na zakázku,“ popisu-
je začátek činnosti spolumaji-
tel bývalé textilky Martin Ho-
lota s tím, že je v současnosti
tímto způsobem muzeum fi-
nancováno.
Sbírky se postupně rozrůs-

taly a nadšení restaurátoři
tak začali hledat nějaký ob-
jekt, kde by svou činnost
mohli rozvíjet. Útočiště našli
ve zmiňované textilní továr-

ně Vonwiller, kde se vyráběly
produkty od vlny přes nitě až
po látku. Tuhle fabriku zalo-
žil v roce 1838 Mikuláš Von-
willer, který obchodoval s lát-
kami a napadlo ho, že by si je
mohl i sám vyrábět. A tak za-
ložil po Evropě několik fab-
rik. Po znárodnění po druhé
světové válce fungovala továr-
na v Žamberku jako národní
podnik Mosilana.
„Továrna po revoluci a ná-

sledné privatizaci živořila až
do roku 2007, kdy zkrachova-
la,“ vzpomíná Holota. Mu-
zeum ji koupilo v roce 2010,
nejdříve si ji ale rok pronají-
malo. „Původně tu byly dílny,
kde se restauruje, postupně
jsme začali opravovat prázd-
né haly a tvořit expozici,“ do-
plňuje Holota.

Návrat textilních strojů
Dvakrát ročně zde probíha-

jí dny otevřených dveří, kdy

návštěvníci mohou vidět, co
vše v muzeu je a jak to fungo-
valo. Momentálně zde ale pro-
bíhá velká rekonstrukce, po
které byměla být budovamu-
zea otevřená nastálo. Nyní
jsou prohlídky možné pouze
po telefonické domluvě.
„Největší expozicí jsou sta-

rá auta a motorky, dál tu
máme transmisní dílnu s ob-
ráběcími stroji, kde je přes
50 funkčních strojů na kov,“
vyjmenovává Holota. V dílně
se dá rovněž vyrobit jakákoli
součástka z kovu tak, jak se
vyráběla kdysi. K vidění jsou
zde například soustruhy, fréz-
ky nebo stroje na vysekávání
pilníků.
Nově zde vzniká i textilní

expozice, kde budou v jed-
nom patře tkalcovské a ve
druhém přádelní stroje. Tato

část muzea by měla připo-
menout původní historii
továrny, ve které muzeum
funguje.

Od parního auta až
po parní lokomotivy
Specialitou žamberského

muzea jsou stroje poháněné
parou. Najdete zde obrov-
skou sbírku parních strojů,
ve které jsou jak samohybné,
tak i stacionární stroje.
„Máme tu několik parních

válců, parní nákladní auto-
mobil, parní osobní automo-
bil, hasičskou stříkačku, ze-
mědělské lokomobily a dal-
ší,“ vysvětluje Holota.
K této expozici patří i ma-

šinky, hlavně úzkorozchod-
né z různých stavebních, pol-
ních a důlních drah. „Aby-
chom je mohli provozovat,

postavili jsme si kolem továr-
ny takovou malou železnici,“
chlubí se místní raritou
Holota.
Trať je postavená jako splít-

ková, to znamená na dva roz-
chody. Mohou tu jezdit loko-
motivy s rozchodem šest set
milimetrů a sedm set šedesát
milimetrů.
„Část železnice, která vede

dvorem továrny, je postave-
ná podle původní drážky, kte-
rá sloužila k zauhlování míst-
ní kotelny,“ dodává Holota.
Kromě toho se zdejší restaurá-
toři v posledních letech pusti-
li i do provozování normálně
rozchodných lokomotiv.
V létě díky tomu pořádají kaž-
dou sobotu parní jízdy na Krá-
lický Sněžník. Na webu
Starestroje.eu najdete po-
drobnosti. ANEŽKA VONDRÁKOVÁ

Kolem továrny je postavená malá úzkorozchodná dráha.

Muzeum pořádá i parní jízdy na Králický Sněžník. 2x ARCHIV MUZEA

Součástí expozice je i takzvaná transmisní dílna. JAKUB HLÁSEK

V Žamberku vás povozí
soukromou mašinkou

Dny otevřených dveří

17. 9.
Do muzea v Žamberku vás
pustí jen po předchozí
domluvě. Pokud sem ale
chcete zajít kolektivně a bez
zbytečných plánů, stavte se
tu na den otevřených dveří.
Ten podzimní a zatím do
konce roku jediný je 17. září.
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Jubileum ozdobí
zápas Vrány proti
Pastrňákovi
a dalších světových
hvězd.

Největší ikony současné i mi-
nulé české hokejové éry se po-
tkají v atraktivní exhibici,
kterou letňanští Letci stylově
oslaví jubilejní 20. výročí od
založení klubu. V pražské Ice
Areně nebudou 20. srpna chy-
bět ani elitní útočníci NHLDa-
vid Pastrňák s Jakubem Vrá-
nou. První jmenovaný pove-
de výběr hvězd, druhý zase
slavné odchovance letňanské-
ho klubu.
Za All-Star výběr vyjedou

na led taková jména jako Da-
vid Pastrňák, Jakub Voráček,
držitel Stanley Cupu z minu-
lých dvou let Jan Rutta či ten
z roku 2013, Michael Frolík.
Doplní je členové památné
„zlaté generace“ Tomáš Vla-
sák,Marek Židlický, David Vý-
borný, Jan Hlaváč a další.
Tým místních odchovanců

naopak povede ten nejslav-

nější – Jakub Vrána, který let-
ňanskému klubu dělá radost
už řadu let v NHL, kde v roce
2018 též zvedl nad hlavu slav-
ný Stanleyův pohár.
Letci se pochlubí i dalšími

nadějnými hokejisty: napří-
klad Lukášem Rouskem, jenž
letos zabojuje o místo v NHL,
draftovanými Lukášem Paří-
kem, Martinem Hugo Ha-
šem, Michaelem Krutilem,
Václavem Karabáčkem a dal-
šími hokejisty, kteří brázdí
extraligová nebo prvoligová
kluziště.

Zatím nejslavnější Letec
Vrána se na akci moc těší:
„Letňany jsou můj domov,
učil jsem se tu hrát hokej,
prožil jsem tu nádherné
roky,“ svěřil se.
„Každé léto se sem velmi

rád vracím a tahle show, to
bude něco mimořádného,
protože se tady sejdou nejen
skvělí hokejisté, ale i lidé, kte-
ré znám od svého dětství. Tě-
ším se, že přijde co nejvíc di-
váků a společně si to užije-
me,“ zve Vrána všechny fa-
noušky hokeje.

Slavnostní ceremoniál so-
botního utkání, které začne
kolem 16. hodiny, odstartuje
o čtvrt hodiny dříve. Už od po-
ledne však kolem arény pobě-
ží doprovodný program pro
děti a rodiče.
Na oslavách nebudou chy-

bět ani trenérské osobnosti
spjaté s jednotlivými etapa-
mi letňanské organizace.
Včetně vysoce uznávaného
kouče Zbyňka Zavadila, který
kromě Jakuba Vrány trénoval
v mládežnických letech řadu
dalších slavných hráčů. MET

Malý vlajkonoš letňanského hokejového klubu HCLETCI.CZ

České peklo
na talíři
Každý národ má své neza-
měnitelné chutě. V Česku
jsou nejoblíbenějšími jídly
řízek, vepřo knedlo zelo,
guláš, svíčková a smažák.
„Česká kuchyně není nijak
gastronomicky výjimečná,
tedy kromě piva. Jsme
průsečíkem kultur rakou-
sko-uherské monarchie,
židovského a německého
vlivu: Maďarsko – guláš,
Rakousko – řízek, Němec-
ko – knedlík. My máme
všechno, ale nic není tak
docela pouze naše,“ tvrdí
foodkritik Pavel Maurer,
který už čtvrt století vydá-
vá nezávislého průvodce
po tuzemských restau-
racích. Na co si dát v čes-
kých restauracích pozor?
Jaké mají Češi zlozvyky?
A čemu se říká „smažáko-
vá smrt“? Čtěte v novém
vydání týdeníku Téma.

Vypsaná fiXa, Visací zámek
a Kašpárek v rohlíku budou
hlavními hudebními hvězda-
mi festivalu pro děti a rodiče
s názvem Kefír. Osmý plno-
hodnotný ročník se bude ko-
nat v sobotu 27. srpna vmulti-
funkčním areálu Park 360
v Hradci Králové. Chybět ne-
budou divadelní představení
ani specifické atrakce jako
popelářská fára, trávožery či
opravdový bagr.
„Po dvou letech, kdy jsme

kvůli koronaviru pořádali jen
menší Kefírek, chceme letos
znovu nabídnout velký festi-
val Kefír. Těšíme se na infuzi
radosti a zábavy v podání
těch nejpovolanějších, která
je po dlouhé pauze tolik po-
třeba. Vracíme se také k pů-
vodnímu termínu poslední-
ho víkendu prázdnin a defini-
tivně se stěhujeme do Par-

ku 360 v Hradci Králové,“
říkáMichal Thomes z pořáda-
jící organizace Kefír, s. r. o.

Areál na královéhradeckém
letišti si organizátoři otestova-
li již loni. Letošní plnotučný
Kefír bude nejen větší, ale
také hudebně ostřejší. Na hlav-
ní stagi vystoupí Visací zámek
či Vypsaná fiXa a celý hudební
program vygraduje již tradič-
ně největším letním koncer-
tem bejbypankové kapely
Kašpárek v rohlíku.
„Letos to bude patnáct let

od vydání naší první desky,
na Kefíru tedy odstartují osla-
vy mých narozenin, které
skončí až na vánočním kon-
certě, kde určitě sfouknu pat-
náct svíček, jen ještě nevím,
na čem přesně,“ slibuje Pavel
Kružík alias Kašpárek v rohlí-
ku, frontman stejnojmenné
hudební skupiny. MET

Vstupenky

350
Kapacita Ice Areny má své
výrazné limity, a tak klub
doporučuje zakoupit
vstupenky v předprodeji,
který odstartuje v úterý
9. srpna. Lze si je vyzvednout
pouze osobně na recepci
sportovního areálu. Jednotná
cena v předprodeji, který
bude otevřen až do 18. srpna,
je 350 korun. Poté bude
vstupenka stát 450 korun.

Letci Letňany

Rok 2022 symbolicky završil
dvě dekády od založení
klubu bratry Františkem
a Vojtěchem Kučerovými.
Také tyto persony se
chystané akce zúčastní.

● „Letos si připomínáme histo-
rii klubu, jenž za dvě dekády
vyprodukoval už spoustu
talentů pro světový hokej,“
říká Tomáš Divíšek, generál-
ní manažer Letců. „Moc nás
těší, že nám na oslavy přislí-
bila účast řada velkých osob-
ností. I to dokazuje, jak jsou
Letci respektovanýmmládež-
nickým klubem.“

● Klub HC Letci Letňany za
20 let své existence vychoval
pro reprezentační výběr U16
už 36 hráčů, což je mimořád-
ná bilance. Řada z nich navíc
pokračovala či pokračuje
v národním dresu také ve
vyšších kategoriích.

● Jakub Vrána slavil jako první
Letec před čtyřmi lety zisk
slavného Stanley Cupu.

inzerce

Hokejoví Letci oslaví 20 let

Kefír. Visací zámek
i skutečné bagrování
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„Neboj,
to ti

doroste!“
MAREK KRÁČMAR

Facebook

Počasí

Doplňujte podle legendy vodorovně
a svisle stejná slova. Tajenka je
vodorovně i svisle.

1. náš zpěvák
(Michal)

2. práce na
panském

3. zbraň
policie
(tyč)

4. tajenka
5. uskutečnit

otelení
(řidč.)

6. balíky
(kniž.)
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ČT1 ČT2 Nova ÓčkoPrima

16.15 Zdravotní škola III (6/6)
17.00 Cestománie
17.30 AZ-kvíz
18.00 Události v regionech
18.25 Kde domov můj?
19.00 Události
19.56 Branky, body, vteřiny
20.10 Chalupáři (11/11)
21.05 Všechnopárty
22.00 Šéfe, jdeme na to!
23.25 Případy detektiva

Murdocha XIV
00.10 AZ-kvíz
00.35 AZ-kvíz
01.00 Sváteční slovo fotografa

a textaře Radovana
Šťastného

01.10 Klenoty naší krajiny
01.35 Na forbíně TM

16.15 Zvířata ve válce (2/2)
17.10 Kouzlo Afriky
17.35 Nejluxusnější soukromá

letadla světa
18.20 Podivuhodné Japonsko

(1/2)
19.15 Příběhy obrácení (5/6)
19.40 Postřehy odjinud
19.50 Zprávy v českém znako-

vém jazyce
20.00 Vražda na úrovni

Krimifilm (VB/Kan., 1978)
22.10 Frank Riva (6/6)
23.45 Balthazar II (5/10)
00.40 Evropský příběh (2/6)
01.35 Babylon
02.00 Čtenářský deník
02.15 Chvála kutilství
02.40 Před půlnocí

17.00 Odpolední Televizní no-
viny, Sportovní noviny

17.40 Na lovu
18.50 Hospoda (35)

Hra. Seriál (ČR, 1995)
19.30 Televizní noviny, Spor-

tovní noviny, Počasí
20.20 Babovřesky 3

Komedie (ČR, 2015)
22.30 Specialista

Akční film (USA, 1994)
00.40 Dr. House II (1)

Smíření. Seriál (USA, 2005)
01.35 Dr. House II (2)

Neviditelný nádor. Seriál (USA,
2005)

02.15 Na lovu
03.00 Na lovu
03.55 Doktoři z Počátků

15.50 Policie v akci
16.50 Prostřeno!
17.45 Singl švindl
18.55 Hlavní zprávy
19.40 Krimi zprávy
19.55 Showtime
20.15 Máme rádi Česko
22.00 Mordparta (6)

Nadvláda. Krimiseriál (ČR, 2016)
23.25 Ano, šéfe!
00.35 Z místa činu
01.35 Námořní vyšetřovací

služba VII (24)
Pravidlo 51. Krimiseriál (USA,
2009)

02.35 Rizzoli & Isles. Vraždy na
pitevně (5)

03.30 Komisař Rex (12)
04.40 Rozpal to, šéfe!

06.00 Ranní fresh
09.00 Flashback
11.00 Óčko hity
14.30 Top 3 Óčko Chart
14.45 Óčko hity
20.00 Tmax street party

Klipy na přání z festivalu Beats
for Love

21.00 Óčko hity
Klipy nonstop

22.00 Zrće vlog
Co nám prozradí účastníci ta-
nečně rapového Zrće festivalu?

22.05 Party ride
Dance music pro všechny na
páteční mejdan

23.30 Zrće vlog
23.35 Party ride
1.00 Óčko flirt

NAPADÁVÁSVTIPNÝ POPISEK?
Napište bublinu a reagujte na
sloupek na:www.facebook.com/
denikmetro FOTO: 2x AP

Napište svou bublinu

Luštěnka

Teplotní rekordy: 9,2 °C (1882) 35,7 °C (1830) Bio:

DNES

32/36 °C 23/27 °C 23/27 °C 23/27 °C

Sudoku
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Eva Klášterková
V nemocnici jsem
řekla, že už nechci
další kapavku.

KOŠILE

Řešení sudoku

VZPOURA STÍNŮ
Marketing má nový hit – virtuální influencery. Než aby mar-
ketéři museli řešit rozmary zpovykaných hvězdiček, vytvoří
si hvězdy vlastní, virtuální. Může to být 3D koketující holka
od vedle, snový superhrdina a nebo přemrštěná fantaskní
obluda.
Nejrychleji roste byznys s virtuálními celebritami v Asii, kon-
krétně v Číně. A není divu. Tamní „skuteční“ influenceři vyka-
zují velkou míru nestability a nepředvídatelnosti. Ať už pro
své fyzické limity (zdraví, věk), nebo proto, že mají svoji hla-
vu, řeknou něco nevhodného a tamní režim je umlčí. Jen za
loňský rok vygeneroval čínský trh s virtuálními influencery
16 miliard dolarů – a to je celé odvětví teprve na začátku.
Virtuální idylka má ale svoje limity. Jakkoliv podobu a styl di-

gitálního influencera řídí
tým programátorů, produ-
centů a copywriterů, za
každou virtuální posta-
vou je skutečná osoba,
která vdechne postavě ži-
vot. Vždy je potřeba něko-
ho, kdo se navleče do oble-
ku s pohybovými senzory

a digitální postavu před kamerami rozpohybuje.
Obrovská psychická a fyzická námaha s tím spojená, mizerné
pracovní podmínky a malé peníze zároveň vedou k případům
vzpoury. Virtuální influenceři stále častěji vypadávají z rolí
a třeba v rámci live chatu se statisíci fanoušky a nebo při vy-
stoupení pro miliony diváků začnou vyprávět o skutečné po-
vaze své práce.
Jakkoliv zní celý koncept virtuálních influencerů technicky
i marketingově nesmírně sofistikovaně až démonicky, nako-
nec je vše při starém. Skutečný život nekontrolovaně prorůs-
tá po stranách, reální lidé vystupují ze svých stínů a hlásí se
o svůj podíl na slávě, penězích a na životě vůbec.

Petr Gartner
Ve zverimexu jsem
se zeptal, jaké mají
střelivo pro kočky.

Veronika Joklová
Sbírám prádlo a ptám
se: „Máme nějakou
čistou předkožku?“

Jaký je váš nejvtipnější přeřek?

Anketa

Záludné
parkování
Sdílené koloběžky a kola
jsou dobrý nápad, co se
týče ekologie, což kvituji
i já. Ale nebylo domyšleno
jejich parkování, což je
problém zejména pro nás,
nevidomé. Když narazíme
na chodníku na postave-
nou a u kraje zaparkova-
nou koloběžku, překvapí
nás to, protože známe ten
chodník či vodicí linii
prázdnou, do stran trčící
řídítka jsou také dost ne-
bezpečná. Nehledě na to,
že například chodník
mezi silnicí a dopravním
hřištěm u nás na Vypichu
je dost úzký, a když tam
pak ještě někdo zaparkuje
koloběžku, je to problém.
Mimochodem, co kdyby
se koloběžky vyrobily se
sklopitelnými řídítky a
parkovaly na silnici u ob-
rubníku jako auta? Hlav-
ně by to chtělo uhlídatel-
né a motivující řešení, aby
se porušitel dal dohledat
a sankciovat a aby motiva-
ce ideálně vedla uživatele
k tomu, pravidlo parková-
ní neporušovat.

PETRA Z PRAHY 6

dopisy@metro.cz,
www.facebook.com/
denikmetro

V dopisu uveďte jméno
a adresu. Metro si vyhrazuje
právo editovat dopisy.

Dopisy a vzkazy

Komiks. Divadlo S+H hraje od 20. do 28. srpna v Zoo Praha představení Hurvínek a nezvaný host

Renomovaný fanda pražské MHD@omh86 uvádí: „Už několik
týdnů je ve smyčce Dlabačov odstavena retro tramvaj T3SUCS. Ta
dříve jezdila na lince 23. Nyní bude vůz sloužit coby místo ke
konzumaci alkoholu, limonády či drobného občerstvení.“ „Něco
k tomu je na webíku Retrolinka23.cz ,“ doplňuje@omh86.

@mojemetro

Tohle je místo na váš vzkaz! Do žlutého rámečku napište přání, výzvu,
básničku nebo něco namalujte. Výtvor vyfoťte a sdílejte s hashtagem
#METROTAG na svém Instagramu. Vzkaz lze poslat i jako zprávu přes
Facebook nebo e-mailem na mms@metro.cz. Váš výtvor dáme do novin!

Řešení luštěnky

Sloupek

JAN
ŠTĚPÁNEK
A JEHO NETUŠENÉ INTERNETY

Citát

Vždy je potřeba
někoho, kdo se
navleče do obleku
s pohybovými senzory.
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Rytíři potvrdili pří-
chod kouče Vejvo-
dy, extraligu už bu-
dou hrát v Kladně.

Hokejové Kladno oficiálně po-
tvrdilo angažování Otakara
Vejvody mladšího na pozici
kouče, na lavičce ho budou
doplňovat Jiří Burger a Miro-
slav Mach. V ofenzivě v týmu
pokračují po prodloužení
kontraktů kapitán Tomáš Ple-
kanec a kanonýr Adam Ku-
bík. Zatím není jisté, kdy se
zapojí do hry padesátiletýma-
jitel Jaromír Jágr. Chystá se
pokračovat, ale podle svých
slov nestihne začátek sezony.
„Tři měsíce jsem nic nedě-

lal, netrénoval. Nevím, jestli
bych v současnosti zvládl vrá-
tit se do hokejového tempa.
Nechci dnešním dnem ozna-
movat, že končím kariéru, to
asi ne, ale nevěřím tomu, že

stihnu začátek sezony,“ řekl
včera Jágr. „Je tady spousta
věcí pro a proti. Moje osoba je
důležitější v manažerských
věcech než v hokejových. Na
druhou stranu je tady pár vý-
zev, které bych si chtěl spl-
nit, důstojně se rozloučit,
možnáWinter Classic, zahrát
si v nové hale a možná se po-
kusit dát gól po padesátce,“
doplnil druhý nejproduktiv-
nější hráč historie NHL.
Jeho vrstevník Vejvoda, kte-

rý dosud působil ve švéd-
ském Lidingö u týmu do
18 let, už smužstvempracuje
na ledě od minulé středy.
Rytíři včera kromě trenér-

ského týmu představili i nové
hráčské posily: obránce On-
dřeje Slováčka z finského
Lukko Rauma a lotyšské beky
Oskarse Cibulskise ze švéd-
ského Brynäs a Kristapse Sot-
niekse z Dinama Riga. Už dří-
ve byl ohlášen příchod gólma-
na Adama Brízgaly na hosto-
vání z pražské Sparty.

V nové sezoně se Kladno
vrátí do domácího prostředí
na zrekonstruovaný ČEZ sta-
dion, který bude slavnostně
otevřen 16. září v zápase
úvodního extraligového kola
proti Pardubicím. Celý minu-
lý ročník Rytíři odehráli
v Chomutově. ČTK

Bude jezdit za Quick-Step
Český cyklista Jan Hirt (na snímku) po životním šestém
místě na Giru d’Italia změní působiště, od nové sezony
bude jezdit za Quick-Step Alpha Vinyl. Dosavadní člen
stáje Intermarché-Wanty-Gobert podepsal ve slavnějším
belgickém týmu dvouletou smlouvu do konce roku 2024.
Ve Quick-Stepu by se měl potkat s Josefem Černým.
Zdeněk Štybar naopak na konci sezony po jedenácti
letech elitní belgickou stáj opustí. AP

První díl nově vzniklé teniso-
vé soutěže Legends Team
Cup – ATP Champions vyhrál
v chorvatské Pule výběr kapi-
tána Ivana Lendla. Tým osmi-
násobného grandslamového
šampiona, v jehož barvách
hrál také Radek Štěpánek, po-
razil v kulisách antického ko-
losea celek wimbledonského
šampiona Pata Cashe 12:6.
Druhý český zástupce Tomáš

Berdych ve výběru poraže-
ných kvůli poraněnému ra-
menu nenastoupil.
Po chorvatské Pule se bude

turnaj hrát od 9. do 12. listo-
padu v Dubaji.
Celková výše odměn v tom-

to roce činí jeden milion eur.
Do Legends Team Cupu se
mohou dostat pouze hráči
starší 33 let, kteří byli v první
dvacítce žebříčku ATP. ČTK

Favorit na krále střelců
Fotbalový reprezentant Patrik Schick (na snímku) patří
podle sázkových kanceláří k největším favoritům na titul
krále střelců nadcházející bundesligové sezony. Kanonýr
Leverkusenu by se měl přetahovat o korunu krále střelců
především s čerstvou posilou Bayernu Mnichov Sadiem
Maném. Schick v minulé sezoně skončil v tabulce střelců
bundesligy druhý za Robertem Lewandowskim. MAFRA

Legenda číslo 68 ČTK

Hložek v top 10
Útočník Leverkusenu
Adam Hložek se dostal do
výběru deseti nejzajíma-
vějších mladých fotbalistů
v elitních ligách. Sestavila
ho agentura AP. Dvacetile-
tý reprezentant se gólově
prosadil hned při soutěžní
premiéře za Bayer v pohá-
ru proti Elversbergu.

Konec ve skupině
Čeští plážoví volejbalisté
prohráli v Poháru národů
i podruhé a stejně jako
ženy skončili v premiéro-
vém ročníku soutěže už ve
skupině. O jejich vyřazení
včera rozhodla ve Vídni
porážka 1:2 s Estonskem,
v prvním utkání ve středu
podlehli 0:2 Rakušanům.

Musí zabojovat
Kanoista Martin Fuksa po
středečním zaváhání na
pětistovce nepostoupil pří-
mo do finále mistrovství
světa ani na dvojnásobné
trati. V kanadském Halifa-
xu ho tak dnes čekají dvě
semifinále, v nichž bude
bojovat o účast ve víkendo-
vých finále.

Sedí za volantem
Dvojnásobného olympij-
ského vítěze v lyžování
Aksela Lunda Svindala,
který kariéru ukončil
v roce 2019, čeká příští tý-
den premiéra v rallyekro-
su. Bývalý norský sjezdař
se představí v závodě šam-
pionátu elektrických vozů
Rx2e v Hellu. ČTK

Sparťanský fotbalista Jan
Kuchta si příštích pět soutěž-
ních zápasů nezahraje. Disci-
plinární komise Ligové fotba-
lové asociace ho potrestala za
vyloučení po surové hře v ne-

dělním utkání úvodního ligo-
vého kola proti Liberci, v je-
hož závěru šlápl na hlavu
brankáři hostů Olivieru Vlie-
genovi. Na trávníky se tak vrá-
tí až na začátku září. ČTK

Čísla dne

11
Nejlepší ženský ukrajinský
tým SC Prometej Dnipro bude
hrát českou volejbalovou ex-
traligu. Ta se kvůli tomu pro
letošní sezonu rozšíří na jede-
náct týmů. Ukrajinky absolvu-
jí základní a nadstavbovou
část. Do play-off, kde se bude
rozhodovat o mistryních Čes-
ké republiky, už nezasáhnou.

11
Jedenáct golfistů v čele
s vítězem šesti majorů
PhilemMickelsonem podalo
žalobu na PGA Tour. Požadují
zrušení sankcí za přestup
ke konkurenční sérii s ná-
zvem LIV. ČTK

Tenis. Turnaj legend
vyhrál Lendl i Štěpánek

Auto-moto - poptávka
• Sbírám auta, motorky, trak-
tory, voj. techniku, díly, vraky,
technické průkazy, typové
osvědčení, vybavení dílen, ga-
ráží vše do r 1990.
Tel. 734843403262270

Jágr dál na ledě,
dá gól v padesáti?

Kancelář řádkové inzerce: Václavské
náměstí 1, palác koruna, Praha 1

Krátce

Kuchta. Pět zápasů


